

001292

天津市

# 和平区志

THE ANNALS OF HEPING DISTRICT, TIANJIN

上册

天津市和平区地方志编修委员会 编著

# 和平区志

## 上册

天津市和平区地方志编修委员会编著

## 《和平区志》审批验收领导

只升华 天津市人民政府副市长

何荣林 天津市人民政府秘书长

## 和平区地方志编修委员会成员

(1991年4月—1998年10月)

主任委员 刘福生  
副主任委员 李永恒 黄东生 郭孝田 张起瑞  
委 员 (按姓氏笔划为序)  
马兴顺 马鸿奎 王光华 任占军 刘宝奎  
刘培成 孙士利 孙广和 朱兆雄 吴金和  
张世明 张会君 张守仁 张英杰 张树桥  
张津华 张振洪 李国瀚 闵宪宏 陈孚中  
庞玉祯 庞其忠 姜宗琦 洪文阁 荣子琪  
郭长龄 魏恩源

## 和平区地方志编修委员会成员

(1998年10月—2002年2月)

主任委员 刘 琨  
副主任委员 李润兰 张守仁 潘庆元 樊本璋 欧成中  
委 员 (按姓氏笔划为序)  
王光华 王秀兰 王金城 王春景 王 毅  
石季壮 任占军 刘长君 刘绍春 刘 郁  
刘振亚 刘培成 张树桥 张焕文 李玉林  
李学义 李海军 李联合国 杨 振 苏 智  
周庆芳 苗同利 律宝顺 赵景英 郭绍英  
寇世昌 阎吉祥 韩 勤 蔡 鹏 冀春亚  
魏洪枢

## 和平区地方志编修委员会成员

(1991年4月—1998年10月)

主任委员 刘福生  
副主任委员 李永恒 黄东生 郭孝田 张起瑞  
委 员 (按姓氏笔划为序)  
马兴顺 马鸿奎 王光华 任占军 刘宝奎  
刘培成 孙士利 孙广和 朱兆雄 吴金和  
张世明 张会君 张守仁 张英杰 张树桥  
张津华 张振洪 李国瀚 闵宪宏 陈孚中  
庞玉祯 庞其忠 姜宗琦 洪文阁 荣子琪  
郭长龄 魏恩源

## 和平区地方志编修委员会成员

(1998年10月—2002年2月)

主任委员 刘 琨  
副主任委员 李润兰 张守仁 潘庆元 樊本璋 欧成中  
委 员 (按姓氏笔划为序)  
王光华 王秀兰 王金城 王春景 王 毅  
石季壮 任占军 刘长君 刘绍春 刘 郁  
刘振亚 刘培成 张树桥 张焕文 李玉林  
李学义 李海军 李联合国 杨 振 苏 智  
周庆芳 苗同利 律宝顺 赵景英 郭绍英  
寇世昌 阎吉祥 韩 勤 蔡 鹏 冀春亚  
魏洪枢

## 和平区地方志编修委员会成员

(2002年2月—2003年3月)

主任委员 李润兰  
副主任委员 王行安 张守仁 庞其忠 潘庆元  
委 员 (按姓氏笔划为序)  
马文明 王怀亮 王 毅 可广欣 石季壮  
任占军 刘长君 刘振亚 朱桂英 邢连华  
闫秉翔 吴田娃 张家军 张嘉琦 李长运  
李学义 李宝亭 李海军 李联合国 杨 振  
苏 智 郑克荣 姜纪梅 胡广水 徐家伟  
高宝环 寇世昌 翟鑫国 蔡 鹏 戴丽华

## 和平区地方志编修委员会成员

(2003年3月—2004年8月)

主任委员 李润兰  
副主任委员 王行安 季新国 潘庆元 路艳青  
委 员 (按姓氏笔划为序)  
马文明 王怀亮 王 毅 可广欣 史金豹  
石季壮 任占军 刘长君 刘振亚 吕占华  
邢连华 闫秉翔 吴田娃 吴德华 张家军  
张嘉琦 李学义 李宝亭 李璞琪 杨 振  
岳和平 郑克荣 郑国强 姜纪梅 胡广水  
徐家伟 高宝环 翟鑫国 蔡 鹏 戴丽华

## 和平区地方志编修委员会成员

(2002年2月—2003年3月)

主任委员 李润兰  
副主任委员 王行安 张守仁 庞其忠 潘庆元  
委 员 (按姓氏笔划为序)  
马文明 王怀亮 王 毅 可广欣 石季壮  
任占军 刘长君 刘振亚 朱桂英 邢连华  
闫秉翔 吴田娃 张家军 张嘉琦 李长运  
李学义 李宝亭 李海军 李联合国 杨 振  
苏 智 郑克荣 姜纪梅 胡广水 徐家伟  
高宝环 寇世昌 翟鑫国 蔡 鹏 戴丽华

## 和平区地方志编修委员会成员

(2003年3月—2004年8月)

主任委员 李润兰  
副主任委员 王行安 季新国 潘庆元 路艳青  
委 员 (按姓氏笔划为序)  
马文明 王怀亮 王 毅 可广欣 史金豹  
石季壮 任占军 刘长君 刘振亚 吕占华  
邢连华 闫秉翔 吴田娃 吴德华 张家军  
张嘉琦 李学义 李宝亭 李璞琪 杨 振  
岳和平 郑克荣 郑国强 姜纪梅 胡广水  
徐家伟 高宝环 翟鑫国 蔡 鹏 戴丽华

## 和平区地方志编修委员会成员

(2004年8月— )

名誉主任委员 刘 琨  
主任委员 李润兰  
副主任委员 王行安 季新国 潘庆元 路艳青  
委 员 (按姓氏笔划为序)  
马文明 王怀亮 王 毅 可广欣 史金豹  
石季壮 任占军 刘长君 刘振亚 吕占华  
邢连华 闫秉翔 吴田娃 吴德华 张 印  
张家军 张嘉琦 李 一 李宝亭 李璞琪  
杨 振 陈永林 岳和平 郑国强 姜纪梅  
胡广水 徐家伟 高宝环 翟鑫国 蔡 鹏  
戴丽华  
秘 书 长 张继宏(兼)

## 和平区地方志编修委员会办公室

(1991年5月—1998年10月)

主 任 张起瑞(兼)  
副主任 陈宝平  
成 员 李 军



## 和平区地方志编修委员会成员

(2004年8月— )

名誉主任委员 刘 琨  
主任委员 李润兰  
副主任委员 王行安 季新国 潘庆元 路艳青  
委 员 (按姓氏笔划为序)  
马文明 王怀亮 王 毅 可广欣 史金豹  
石季壮 任占军 刘长君 刘振亚 吕占华  
邢连华 闫秉翔 吴田娃 吴德华 张 印  
张家军 张嘉琦 李 一 李宝亭 李璞琪  
杨 振 陈永林 岳和平 郑国强 姜纪梅  
胡广水 徐家伟 高宝环 翟鑫国 蔡 鹏  
戴丽华  
秘 书 长 张继宏(兼)

## 和平区地方志编修委员会办公室

(1991年5月—1998年10月)

主 任 张起瑞(兼)  
副主任 陈宝平  
成 员 李 军

## 和平区地方志编修委员会办公室

(1998年10月—2002年2月)

主任 李联合国(兼)

副主任 姜纪梅(兼)1998年10月—1999年1月

倪学曾(兼)1999年1月—2002年2月

成员 张岩 张国治 康健 李军 武欣

## 和平区地方志编修委员会办公室

(2002年2月— )

主任 张继宏(兼)

成员 张岩 张国治 康健 李军 武欣

## 《和平区志》顾问

来新夏 郭凤岐 罗澍伟 曹振武 张仲 王翔

## 《和平区志》编辑部

主编 李润兰

副主编 王行安 季新国

常务副主编 张继宏

执行主编 张岩

特约撰稿 罗澍伟 张仲 金彭育 宣益涓 王曰廉

编辑 张国治 康健 李军 武欣

特约编辑 陈雷 魏宗珂 张子荣 张明 游铁骥 高正山

英文翻译 华竞

校对 郭眸

## 和平区地方志编修委员会办公室

(1998年10月—2002年2月)

主任 李联合国(兼)  
副主任 姜纪梅(兼)1998年10月—1999年1月  
倪学曾(兼)1999年1月—2002年2月  
成员 张岩 张国治 康健 李军 武欣

## 和平区地方志编修委员会办公室

(2002年2月— )

主任 张继宏(兼)  
成员 张岩 张国治 康健 李军 武欣

## 《和平区志》顾问

来新夏 郭凤岐 罗澍伟 曹振武 张仲 王翔

## 《和平区志》编辑部

主编 李润兰  
副主编 王行安 季新国  
常务副主编 张继宏  
执行主编 张岩  
特约撰稿 罗澍伟 张仲 金彭育 宣益涓 王曰廉  
编辑 张国治 康健 李军 武欣  
特约编辑 陈雷 魏宗珂 张子荣 张明 游铁骥 高正山  
英文翻译 华竞  
校对 郭眸

## 和平区地方志编修委员会办公室

(1998年10月—2002年2月)

主任 李联合国(兼)

副主任 姜纪梅(兼)1998年10月—1999年1月

倪学曾(兼)1999年1月—2002年2月

成员 张岩 张国治 康健 李军 武欣

## 和平区地方志编修委员会办公室

(2002年2月— )

主任 张继宏(兼)

成员 张岩 张国治 康健 李军 武欣

## 《和平区志》顾问

来新夏 郭凤岐 罗澍伟 曹振武 张仲 王翔

## 《和平区志》编辑部

主编 李润兰

副主编 王行安 季新国

常务副主编 张继宏

执行主编 张岩

特约撰稿 罗澍伟 张仲 金彭育 宣益涓 王曰廉

编辑 张国治 康健 李军 武欣

特约编辑 陈雷 魏宗珂 张子荣 张明 游铁骥 高正山

英文翻译 华竞

校对 郭眸

## 和平区地方志编修委员会办公室

(1998年10月—2002年2月)

主任 李联合国(兼)

副主任 姜纪梅(兼)1998年10月—1999年1月

倪学曾(兼)1999年1月—2002年2月

成员 张岩 张国治 康健 李军 武欣

## 和平区地方志编修委员会办公室

(2002年2月— )

主任 张继宏(兼)

成员 张岩 张国治 康健 李军 武欣

## 《和平区志》顾问

来新夏 郭凤岐 罗澍伟 曹振武 张仲 王翔

## 《和平区志》编辑部

主编 李润兰

副主编 王行安 季新国

常务副主编 张继宏

执行主编 张岩

特约撰稿 罗澍伟 张仲 金彭育 宣益涓 王曰廉

编辑 张国治 康健 李军 武欣

特约编辑 陈雷 魏宗珂 张子荣 张明 游铁骥 高正山

英文翻译 华竞

校对 郭眸

# 天津市地方志编修委员会办公室

## 《和平区志》审稿人员

主 审 何志英

副 主 审 赵予生

本志主审 赵继华 于 棣

编 审 郭凤岐 刘俊臣

特约审稿 赵泉明

责任编辑 岳 宏

## 序

天津是中国历史文化名城,自明永乐二年(1404)设卫筑城,迄今已有 600 年的辉煌历史。正值纪念天津建城 600 年之际,《和平区志》历经三年艰苦编纂,终告完成。这部大型地方史志,以其图文资料的完整性和权威性,展现了和平区的整体风貌和历史变迁,从一个局部反映了天津市政治、经济、文化发展的历史,从一个层面揭示了天津城市化的发展历程。《和平区志》所承载的历史是近代旧中国半殖民地半封建社会的缩影,是英勇不屈的天津人民进行反帝反封建的革命斗争史,是全区人民世代奋斗的真实纪录,是展示全区各项事业蓬勃发展的宏伟画卷。

和平区位于天津市区中部,是天津政治、商贸、文化、金融和信息中心。明清以来,这块热地几经风雨沧桑,创造了无数的灿烂辉煌。第二次鸦片战争以后,境内 74% 以上的土地被英、法、美、日四国强行辟为租界。通过早期的开发,境内的工业、商业、金融、科技、教育、卫生、邮电、建筑、交通等方面得到快速的发展,开创了近代发展之先河。在传统文化与现代文化、高雅文化与通俗文化、民族文化与外来文化的冲突交融中,也逐渐形成了和平区所特有的人文景观。解放以后,特别是改革开放二十多年来,在区委、区政府的领导下,和平区的各项事业又有了长足进步。通过大规模的旧区改造,已形成新老并举、优势互补、联动发展的大格局。基础设施日臻完善,经济结构趋向合理,聚集效应更加显,国民经济持续高速增长,一个现代化的经济、文化强区正在迅速崛起。

《和平区志》编修工作是新中国建国以来首次开展的一项跨世纪的系统文化工程,其时间跨度为明永乐二年(1404)至 2000 年,内容涵盖建置沿革、经济、政治、军事、街政、精神文明建设、教育、科技、文化、卫生、公安、司法、人物等领域,是反映和平历史变迁的最珍贵的地情书,是了解和平、开发和平最权威的资政书,是和平区人民留给后世的一笔丰厚的文化遗产。

《和平区志》作为和平区历史上第一部志书,所涉年代久远,资料匮乏,在短短的三年时间里完成这样一部鸿篇巨著其难度可想而知。在《和平区志》编纂过程中,区委、区政府领导十分重视,精心组织,在人、财、物方面优先保证。各部门、各单位为编写区志提供了大量的素材,区地方志办公室编纂人员殚思竭虑、反复锤炼,精心著述,九拟篇目、六易书稿,终告完成。市地方志办公室的领导同志,给予了具体的指导和帮助,部分专家、学者直接参与了志书修订。值此,谨向为《和平区志》的编纂、审定和出版提供帮助的同志们表示衷心的感谢。

《和平区志》的编纂由于时间紧、文献资料匮乏,经验不足,难免有不尽如人意之处,敬请专家、学者、修志同仁及广大读者不吝赐教。

中共和平区委书记 刘 琨  
2004 年 8 月

## Foreword

Tianjin was famous for her culture in the ancient China and has six hundred years of brilliant history since it was established in the second year of Yong Le in Ming Dynasty. 《The Annals of Heping District》 is finished after three years' hard work, while people are celebrating the 600 Anniversary of Tianjin City. The annals shows a complete view and historical changes of Heping District through her perfect and authoritative materials; and partially, which not only gives a faithful representation of the historical development in politics, economy and culture in the district, but also reveals the process of the development of the whole city. The annals is an exhibition of the historic epitome of semi - colony and semi - feudal society in the modern times in the old China; it is a revolutionary history of Tianjin people anti - imperialist and against feudalism; it is the authentic records of the struggle of the people in Heping District, generation by generation; and it is the magnificent scenery of the development in all aspects in the district.

Heping District located in the central part of Tianjin City, is the center of her politics, commerce, culture, finance, and information. Time has brought great changes to this area where numerous contribution has been created since Ming Dynasty. Seventy percent of her land was forcibly occupied to be the concessions of Britain, France, America and Japan after The Second Opium Wars. Through the opening in the early times, many fields such as industry, commerce, finance, science and technology, education, sanitation, post and telecommunications, construction, and communication were developed sharply within the district, so it was ever regarded the pioneer in the modern times in China. In the process of the coexisting of the conflict and the mergece between traditional and modern culture, refined and popular culture, national and international culture, gradually, the unique style of culture and art was formed in the district. Under the leadership of the Heping District Committee and the Heping District Government, every aspect there has made great progress after the liberation, especially when these years through the application of the Reform - and - Opening Policy. Many old parts of the city were rebuilt and now play an effective role; the basic facilities are improved day by day; the structure of economy is getting to be more and more rational; the national economy has been increasing; a modern city with her merit in culture and economy is emerging on the horizon.

The compilation of 《The Annals of Heping District》 is the first cross - century systematic cultural project since New China was founded. The time involved in the annals is from the second year of Yong Le in Ming Dynasty (1404) to the year 2000. It covers all the context of installations, economy, politics, , military; administration of residents, spiritual civilization building, education, technology and science, culture, sanitation, sports, public security, judicature, personage, etc.. And, the annals reflects the changes throughout the ages, is a authoritative reference for understanding and developing the district, so it is a rich and generous cultural estate



left to the later generations by the people in Heping District.

《The Annals of Heping District》 is the first annals in the history of the district, it concerns with the remote past, so that the reference materials were insufficient, and it was such a hard work to be fulfilled within three years' time. During the compilation, the leaders from the Heping District Committee, and the Heping District Government paid great attention to it, and they provided the compilers the priority in people, finance and materials. Every department, unit, and unit stationed in the district has provided sufficient materials for the compilation of the district annals. The compilers selected the context carefully and seriously. The titles of parts and chapters were changed nine times and the draft was revised six times, the annals is completed now. The leaders in the Office of Tianjin Municipal Editorial Board of Local Chronicles offered particular instruction and support, and some experts and scholars joined in the revision. Sincere appreciation to those who provided their support to the compilation, examination and publication of 《The Annals of Heping District》.

Because of the limitation in time, documents and experience in compiling of 《The Annals of Heping District》, readers may not be completely satisfied. We expect sincerely the advices from experts, scholars, colleagues and readers.

Secretary of Tianjin Heping District Committee of the Communist Party of China

Liu Kun

August 2004